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Durant els anys de franquisme va Impulsar la 

modernitzacio de les arts plástiques a Lleida. Actualment 

Ignasi Puente és membre de l'Académia Internacional 

d'Art Modern a Roma i president del Moviment Artístic 

d'Avantguarda a Ponent. Encaminat en la divulgació de 

l'art a les terres de Lleida, fa uns dies va inaugurar el seu 

museu a Alpicat, l'Espai Ignasi Puente, per a exhibir-hi 

obres d'art própies i d'altres artistes. Ara está organitzant 

una subhasta pels damnificáis del Pakistán, que tindrá 

Iloc el proxim dijous 9 de febrer a les 20.30 hores a la sala 

d'actes del Casal d'Alpicat. 

I 





- Una noia em volia comprar dos quadres 
per casa seva, i després va tirar-se enrere. No 
li anaven bé amb el color del sofá. Després em 
va donar una lámina perqué la copies, ja que 
aquesta sí pegava amb el sofá. 

- S'ho va prendr e bé? 
- Li vaig dir que no. Aixó és una ofensa quan 

comences, pero quan ja portes uns quants 
anys a dlns, penses "triste ignorancia". 

La nova proposta 
artística a Ponent 

- Ara dirigei x el Movimen t Artísti c d'Avant -
guard a a Ponent , amb Josep Nicolau , pinto r 
de Mequinensa . 

- La nostra ¡ntencló és despertar el tema de 
l'art ja que, com déla, els artlstes es traben en-
caixats aquí, i volem trencar amb aixó. 

- Aquest a plataforma només respresenta-
rá l'ar t d'avantguarda ? 

carnet 
NOM: Ignasi Puente i Marrot 

EDAT: 55 anys 

UN ARTISTA: Picasso 
UNLLIBRE: 'Confieso que he vivido' 
de Pablo Neruda 
UNA ÉPOCA PER VIURE: L 'edat  tnitjana 
UN LLOC PEL CAP DE SETMANA: La mun-
tanya 

regunta- Qué és l'art ? 
Resposta- Lart estáfet amb l'ánlma, amb 

l'esperit de l'artista. Té un objectiu social, ana-
lítlc i revolucionan. Ha d'arrlbar a la gent, i es-
timular-li les hormones, com ho fa un poema, 
pero sense paraules. 

- I també va dirigi t ais nens.. . 
- Sí, he estat en tallers d'educació plástica a 

la Fundació Sorlgué i al CEIP Doctor Seres. 
- Cóm son aqüestes classes ? 
- Els nens creen amb fang i dibuixen. És una 

teoría molt simple I senzllla perqué ho puguln 
entendre. De petlts dibuixem sense saber qué 
fem, ja que encara no sabem escriure. Cal obrir 
una porta perqué ells connprenguin la riquesa 
de l'art. Si no, es fan grans i no entenen res de 
res. 

- És poc efectiv a l'educaci ó plástic a ais 
collegis ? 

- No estaría bé que jo ataques l'ensenya-
ment que s'está fent, pero cree que persones 
especialitzades en aquesta materia se n'hauri-
en d'ocupar, i no els mestres. 

- Qué pensa de l'actuaci ó de les instituci -
ons publique s amb l'ar t a Lleid a ? 

- Hi ha un tancament per part de Barcelona 
cap a la gent "de províncies". Tant a nivell de 
premsa com de les instltucions publiques. Igual 
que ha estat fent Madrid a Catalunya. 

- A qué es refereix ? 
- En l'últim segle, Catalunya, ha disposat 

deis millors pintors del món: Picasso, que es 

considerava un cátala nascut a Málaga, Miró, 
Dalí, I, ara, Tapies. Espanya no aprofita la fábri-
ca d'artlstes que té. De cara a 1'exportacló seria 
com Brasil i Argentina en la venda de jugadors 
de fútbol. 

- Qué proposa ? 
- S'haurien de facilitar les exposiclons i la 

venda d'obra, i no abusar com Hisenda está 
fent. Així les obres arrlbarien mes enllá... 

- Josep Pía, a Homenots,  explic a que els 
artiste s del país es veuen obligat s a anar a 
l'estrange r per traba r suport . Qué en pensa? 

- L'artista lleidatá no es pot quedar en 
aquesta ciutat. La majoria nelxen i moren aquí. 
Aquest és el mal que hi ha. 

- On ha estat exposant ? 
- A Espanya, Franga, Roma, Alemanya i 

próximament aniré a América del sud. He de 
reconélxer que a Madrid em volen mes que a 
Barcelona. 

- I a fora d'Espanya , el tráet e és... 
- La cultura alemanya és diferent. Allí son 

amants de l'art. Potser perqué no n'hl ha tant. 
Pero allí et recolzen. No et regategen. Fins i tot, 
t'afalaguen. I aixó et fa vergonya. 

- Com veu els premi s d'ar t a Lleida ? 
- A Lleida tot just et seleccionen peí Pre-

mi Morera, I grácies. Tot está comptabilitzat. 
Abans de preparar el concurs ja saben qui l'ha 
de guanyar. 

- Avui l'ar t es veu com un object e deco -
ratiu . 

- No. També acceptarem les obres d'art fi-
guratiu I de qualitat, per exemple. Ara molts 
museus i galeries desprecien aquest art. Nosal-
tres, tot el contrari. Mereix un tractament espe-
cial. 

- Qué mes? 
- Promocionarem els artlstes, i ¡mpulsarem 

l'art dins l'ensenyament. Aquí, hi ha un col-legi 
públie on hi volem fer coses. A mes, organltza-
rem una exposlció per gent jove, per gent que 
comenga, amb la possibilitat de convocar cer-
támens. 

- Déu n'hi do! 
- I, a tot aixó, cal afegir que s'obrlrá a Alpi-

cat una sala anomenada La Unió, la qual per-
metrá fer exposicions molt ¡mportants. Llavors 
será el moment per celebrar certámens d'ámbit 
internacional per a professlonals. Ara no hi ha 
espai. 

- Ha mostra t un paper mol t acti u per aju-
dar a les victime s de desgracies . 

- Sí. El 1983, vaig teñir la possibilitat d'orga-
nitzar una subhasta benéfica amb motiu de les 
riuades de Lleida. 

- Com va ser? 
- La Diputació de Lleida va demanar-me que 

hi col-laborés. 
- També form a part d'un a subhast a en 

favor de la gent de Centreaméric a afectad a 
per l'hurac á Mitch  el 1998. 

- Sí. Pero vam teñir problemes per trabar un 
espai on realitzar-la. 



- I ara la subhasta pels damnificat s de 
Pakistán. Creu que l'artist a té el deure de 
participar en aquests projecte s solidaris ? 

- No. Son els estats qui teñen aquesta res-
ponsabilitat. Perqué ells teñen els mitjans i la 
capacrta t per dur-los a terme. Els artistes no 
tenim aquest tipus d'obligacions. 

- Aleshores ho feu perqué.. . 
- Ho fem perqué som generosos. En aques-

ta subhasta hi col-laboren les firmes de Grau 
Garriga. Robert Llimós, Modest Cuixart, Perico 
Pastor i molts altres, que ofereixen el seu tre-
ball personal sense demanar res a canvi. Des-
graciadament l'espai és reduít i s'ha hagut de 
limitar la quantitat d'obres. No podíem accep-
tar-les totes. 

- Ha rebut un diplom a del comit é especi-
al d'ACNUR, agencia de l'ONU, per la seva 
collaboració i el supor t en l'ajud a deis refu -
giáis . 

- Va ser durant el Fórum 2004. Aquesta 
agencia va invitar-me a participar, i vaig cedir 
una obra. Al cap d'un temps em va arribar un 
diploma. No m'ho esperava. 

- Quina opini ó té deis altres actes del Fó-
rum? 

- Van ser molt interessants. 
- També ha col-labora t amb les esglésies. 
- Durant vuit anys vaig haver de parar la me-

va tasca com artista, degut a certs problemes. 
Quan vaig tornar-hi, anava pintant pels pobles 
de Lleida. I el que mes hi ha aquí son esgfésies. 
M'agrada molt haver-ho fet. Pero ara estic mes 
interessant en l'art d'avantguarda. 

- Qué el va porta r a pinta r un mura l a la 
capell a del destacamen t d'artilleri a de Rai-
mat? 

- En aquella época feia la mili allí. D'aquesta 
manera, no vaig haver de fer cap guardia i po-
día sortír quan volia. 

- De veritat ? 
- També era una forma per poder expressar-

me i que el resultat es mantingués. 
-1 la seva participad o en la Granadella ? 
- Era una oportunitat única. Es tractava de 

reconstruir l'Altar Major, que supera els 100 
m2. Vaig donar color a unes formes que esta-
ven tallades amb fusta. 

- Creu que hi ha un lliga m estre t entre l'ar t 
i la religió ? 

- Un filósof va dir que l'art sempre pensa en 
la religió i en la no-religió. El meu parer és que 
l'art és independent, lliure i no té perqué recol-
zar-se en la religió. Tot i aixó no m'oblido que 
aquesta va promoure intensament la creació 
d'un gran conjunt d'obres mestres durant el 
Renaixement. 

- Segueix sent art aquel l que está al ser-
vei de la publicitat ? 

- Sí. L'artista és un missatger. I un bon 
exemple el trobem amb l'etiqueta d'Anís del 
Mono, que la va fer Ramón Casas a fináis del 
segle XIX. 

- Algun s opine n que els artiste s contem -
poranis teñen dificultat s per desenvolupa r 
la seva carrer a perqu é han de competi r amb 
les obres mestre s de la histori a de l'art . Creu 
que és cert? 

- En absolut. No existeix aquesta competiti-
vitat. L'art és una evolució constant. El proble-
ma és que, actualment, hi ha artistes que no 
saben pintar. 

- Qué recomanari a a aquelle s persone s 
que volen dedicar-s e a l'ar t plástica ? 

- Primer haurien de comencar creant art figu-
ratiu. Després també seria molt important que 

utilitzessin la cultura adquirida i la introduíssin 
en la seva obra. Així enriquihen el missatge que 
volen fer arribar. 

- Per qué hi ha tan poca afluencia de pú-
blic ais museus de Lleida? 

- No es dona a entendre el carácter huma de 
les arts plástiques. Hi ha un desinterés per part 
de l'Administració. Els canvis que s'han produ-
Tt en la ubicació deis museus, per exemple. A 
mes, si a Lleida la gent no va ni al fútbol, ima-
gina't ais museus! Els mitjans de comunicació 
haurien de difondre mes la cultura. 

- Viatja properament a Lérida. 
- Sí. amb en Josep Nicolau. Ens han invitat a 

participar en un programa d'ensenyament. 
- Com vau contactar ? 
- Ja sabrás que Lleida está agermanada 

PORTA PERQUÉ 
ELS NENS 
COMPRENGUIN LA 
RIQUESA DE L'ART, 
SI NO, CREIXEN I 
NO ENTENEN RES" 

"EL S ARTISTES DE 
LLEIDA ES TROBEN 
ENCAIXATS EN 
AQUESTA CIUTAT, 
NOSALTRES VOLEM 
TRENCAR AMB 
AQUESTA NORMA" 

amb la ciutat colombiana de Lérida. El seu ti-
nent d'alcalde havia vist la meva web a través 
del consell d'un regidor de l'Ajuntament de 
Lleida. Va trucar-me, perqué li havia interessat 
la web, i em va dir que volia introduir les arts 
plástiques a les escoles, ja que no formaven 
part de l'ensenyament. 

-Moltbé . 
- Sí, pero l'Ajuntament de Lleida és en certa 

manera reticent. 
- Per qué? 
- Els seus motius tindran. Pero el regidor de 

cultura, Xavier Sáez és un jove evolutiu i amb 
ganes de treballar. Aquest dilluns (el passat 30 
de gener) té previst anar a Lérida. 

- Ha tingu t ocasi ó de parla r amb ell? 
- Sí. I vaig poder comprovar que comparteix 

la nostra opinió. 
- Es tract a d'un project e considerable . 
- S'ha d'entendre que aportem cultura; igual 

que la Universitat de Lleida ha col-laborat i 
ho seguirá fent. El fet que Lleida introdueixi la 
plástica ais col-legis públics de Colombia com 
a assignatura avaluable és molt important, tant 
per la societat de Lleida com per la ciutat sud-
americana. 

- També hi exposareu ? 
- Sí. I després volem exposar a Ibagué, una 

altra ciutat colombiana. 
-1 dones ? 
- Ens han invitat a un sopar oficial. El cap del 

departament d'allí s'ha mostrat molt interessat i 
ens espera molta gent. Nosaltres hi volem anar. 
Si no ens ajuda l'Ajuntament, ho faran particu-
lars. 

- Quins plans té després ? 
- Exposaré a Madrid. I mes endavant, ho ta-

ré a Roma i Nova York. 
- En l'Espa i Ignas i Puente.. . 
- Vull exhibir-hí algunes obres de Robert Lli-

mós. Ell mateix m'ho ha confirmat. És autor, 
d'entre altres coses, d'una important obra es-
cultórica en la Vil-la Olímpica. 

-1 a part d'aixó ? 
- Cada mes i mig farem una exposició i xer-

rades artístiques per tal de difondre l'art com a 
cultura i entreteniment. Actualment, no es fan 
tertulies. L'únic que fem és criticar-nos els uns 
ais altres. 

- Per quin a rao? 
- Perqué ens avorrim. Cal incrementar Tinte-

res de la gent en les exposicions. L'art plástica 
és un camp molt interessant. S'ha d'invitar a la 
gent del carrer, i ais mestres, perqué vegin que 
aquest món está obert, i que té un atractiu es-
pecial. Volem fer moltes coses, i les farem. 


